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ÚVOD
Chod našeho odboru byl letos silně ovlivněn komunální politikou.
Volební rok 2022 pro nás vyvrcholil výměnou náměstků, kdy pana Petra Hladíka
vystřídal na jeho postu po čtyřech letech pan Jaroslav Suchý.

ZELENÉ DOTACE
Náš odbor opět úspěšně poskytoval finanční prostředky v celkem 6 dotačních 
programech. Jsou jimi Vnitroblok!, Zeleň střechám!, Nachytej dešťovku!, Nábřežít!, 
Ekovýuka a Šalinkarta. Dohromady s individuálními dotacemi jsme tak rozdělili více 
jak 72 mil. Kč.

V roce 2022 bylo celkem podáno 35 331 žádostí v dotačním programu Šalinkarta. 
Oproti roku 2021 tak bylo podáno o 5 tis. žádostí více.
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OBJEKTIV TADY,
OBJEKTIV TAM
Propagace je důležitá, proto je jedním z velkých úspěchů odvysílání reportáží 
v regionálních a hlavních událostech na ČT. Téma dotací je velký fenomén, 
hlavně v době zdražování. Dalším našim úspěchem byla spolupráce na pořadu 
Česko a Evropa řeší klima, kde jsme se jako město Brno vyskytli ve 2 dílech 
odvysílaných na ČT 2.

CESTA HŘBITOVNÍHO KVÍTÍ

Celorepublikový unikát z Ústředního hřbitova? Je jím med z úlů nacházejících se 
nedaleko rozptylové loučky. Úly slouží i k osvětové činnosti. Naše hřbitovní včely 
vyprodukovaly přes 60 kg medu a Veřejná zeleň města Brna pak vydala pexeso 
týkající se těchto hmyzích opylovačů.

Letos byla na ÚHMB také vytvořena nová naučná stezka.
Trasa má celkem 27 zastavení a představuje malíře a sochaře z 19. a 20. století, 
kteří žili a tvořili v Brně.

Reportáž Vnitroblok

Česko a Evropa
řeší klima
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ROZŠÍŘENÍ KOLEKCE 
#PŘIPRAVBRNO NA E-SHOPU
Došlo k dalšímu rozšíření předmětů naší kolekce, dostupných na stránce 
darkyzbrna.cz. Byly přidány novinky, kterými jsou svícen z chráněné dílny, 
nerezový kelímek a sójové svíčky. Nákupem těchto produktů se přispělo téměř 
70 tis. Kč na veřejnou zeleň. Největší zájem byl o čokolády, skleněné kuličky, 
svíčky a kávové šálky. Z nové kolekce se prodalo přes 150 kusů!

ZODPOVĚDNÍ
PARTNEŘI MĚSTA BRNA
Na třetím ročníku Festivalu architektury přistoupilo 19 brněnských institucí 
a celkem tak již spolupracujeme se 75 signatáři. V listopadu byl pro tyto partnery 
uspořádán event na Hvězdárně, kde byli někteří z nich posunuti 
na další úroveň partnerství. 
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MEMORANDUM
o dlouhodobé spolupráci 

závazku statutárního 
města Brna k adaptaci 
na klimatické změny
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ZELENĚJŠÍ BRNO

Pokročili jsme v realizaci strategického projektu Revitalizace Staré 
Ponávky dokončením etapy Rybářská stezka a k realizaci Parku 
Škrobárenská bylo letos vydáno stavební povolení. 

Pro zvýšení kvality péče o zeleň jsme uspořádali v konírně na Špilberku 
školení pro pracovníky městských částí a městských či realizačních 
firem na téma řez keřů. 

OSVĚTOVÁ ČINNOST
Pilně jsme lidem osvětlovali, proč je nutné začít dělat něco pro životní prostředí. 
Za účasti několika tisíc návštěvníků, který měl Den Země na Kraví hoře, byla mimo 
jiné vyhlášena soutěž „Najdi maskota“. Naše výstava k SECAP se objevila i v science 
centru VIDA!, kde byla součástí programu VIDA!: After dark.

Náš stánek a pracovní listy, které děti i dospělí mohli vyplňovat, 
nechyběl ani na Streetpárty na Lidické. Konference KONEV poté naopak byla cílena 
na pedagogy, kteří učí nebo chtějí učit o klimatické změně. Zúčastnili jsme se i Týdne 
mobility na Riviéře. 

V rámci projektu Nové parky pro Brno byly realizovány přes tři desítky projektů. Nové prostranství vzniklo 
např. v městské části Maloměřice a Obřany u Obřanského mostu, kde byly plochy vyčištěny a vznikly nové 
záhony s posezením a výhledem na řeku.
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ZA LEPŠÍ OVZDUŠÍ
V září jsme byli také na Festivalu vědy v areálu Brněnského výstaviště. 
Během tří dnů navštívilo výstaviště přibližně 10 tis. lidí. Návštěvníky sváděl 
k pozornosti Smokeman nebo náš měřící vůz kvality ovzduší.

Přemístili jsme měřící stanici.
Ovlivňovala ji intenzivní stavební 
činnost a nebylo možné zahrnovat 
výsledky měření do celostátního 
porovnávání. Nové protipovodňové 
předpisy si vyžádaly výstavbu 
podstavce, který stanici zvedl nad 
úroveň stoleté vody.

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ
Do ostrého provozu byl nasazen modul POSOH, který slouží pro správu poplatkových povinností právnických 
osob vlastnících nemovitou věc podléhající zpoplatnění.

Jako první v ČR máme díky SAKO Brno plně elektrický nákladní automobil na svoz odpadu. Na svou první jízdu 
vyrazil 16. srpna. Jeho předností jsou nízké provozní náklady a ekologický provoz.

NÁBYTKOVÁ BANKA

Kvůli velké poptávce po nábytku pro osoby 
prchající před válkou na Ukrajině byla na BVV 
zřízena v době od 5. března do 14. dubna nábytk-
ová banka. Ujali jsme se organizace a za dobu 
fungování prošlo bankou zhruba 4 tis. ks nábytku
všeho druhu. Největší poptávka byla po postelích, 
stolech a židlích. Nábytkovou banku na BVV 
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Během tří dnů navštívilo výstaviště přibližně 10 tis. lidí. Návštěvníky sváděl 
k pozornosti Smokeman nebo náš měřící vůz kvality ovzduší.

Přemístili jsme měřící stanici.
Ovlivňovala ji intenzivní stavební 
činnost a nebylo možné zahrnovat 
výsledky měření do celostátního 
porovnávání. Nové protipovodňové 
předpisy si vyžádaly výstavbu 
podstavce, který stanici zvedl nad 
úroveň stoleté vody.

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ
Do ostrého provozu byl nasazen modul POSOH, který slouží pro správu poplatkových povinností právnických 
osob vlastnících nemovitou věc podléhající zpoplatnění.

Jako první v ČR máme díky SAKO Brno plně elektrický nákladní automobil na svoz odpadu. Na svou první jízdu 
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VZESTUP A PÁD ENERGETIKY
Několika námi navrženými úspornými opatřeními bylo dosaženo úspor na výdajích 
za energie v řádech desetitisíců.

Změna distribuční sazby:
• ZŠ Tuháčkova 25:        81 tis. Kč
• Kancelář architekta města:       59 tis. Kč
• Národní divadlo města Brna:      120 tis. Kč

Snížení hodnoty hlavního jističe:
• DPS Věstonická:       64 560,- Kč

Přejeme do budoucna městské energetice stejné úspěchy a maximální rozvoj!

Energetikou se OŽP zabýval od roku 2015. Původní agenda se rozrůstala a rozšiřoval se i tým ener-
getických manažerů. Po volbách však město rozhodlo o vytvoření samostatného Oddělení energetiky
a veškerá agenda z této oblasti tak byla ke konci roku na OŽP ukončena.

Do té doby jsme však dokázali identifikovat všechen městský majetek, jehož přehled do této chvíle nikdo 
nesestavil. Zmapovali jsme veškerá odběrná místa, proškolili armádu lokálních energetických manažerů 
a připravili systém energetického manage-
mentu města Brna na jeho bezproblémový 
chod.

• 5550 odběrných míst
• 2340 budov v majetku SMB
• 440 proškolených lokálních 
   energetických managerů
• 258 zapojených organizací 
   zřízených  SMB a jeho MČ

I přes bezprecedentní situaci na trhu 
s energiemi jsme dokázali za rozumné 
ceny zajistit potřebné množství energií 
pro městské organizace zapojené 
do centralizovaného nákupu.
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TUNA NOVINEK
Pořídili jsme stánek, díky kterému se budeme moci účastnit ještě více akcí. Pro děti 
byly vytvořeny dvě herní magnetické tabule. Rozšířili jsme ambientní reklamy
ve formě dvou nových dřevěných domků, umístěných v Lamacentru a v ZOO. 
V neposlední řadě brněnské ulice brázdila i naše šalina. 

Velkou novinkou bylo kamínkobraní. 
Malované kamínky s hashtagem 
#PřipravBrno zaplavily město. Mají 
upozornit na projekt, který Brno 
buduje již několik let a má vést k 
úspoře emisí CO2.

Hlavní novinkou v marketingové činnosti bylo vytvoření modelu tuny CO2. Pokud bychom tunu oxidu 
uhličitého stlačili do krychle, vznikne nám právě naše kostka s rozměry 8x8x8 metrů.
Právě 838 tisíc tun představuje cílovou 40 % úsporu, kterou si město Brno stanovilo. 

Formulář 
pro nálezce kamínku
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ENVIRONMENTÁLNÍ 
VÝCHOVA DO ŠKOL
Po covidové odmlce jsme obnovili environmentální osvětu ve školách. Podařilo 
se nám oslovit více než 230 dětí ve věku od 6 do 10 let. Kromě již používaných 
pracovních listů týkajících se udržitelného nízkoenergetického bydlení byly 
vytvořeny nové pracovní listy se zaměřením na vznik a vliv výroby energie na 
životní prostředí.

CHRÁNÍME VÝZNAMNÉ STROMY
Byly vyhlášeny dva nové památné stromy na Holzově ulici - „Lípy u Orlovny v Líšni“. 
Jedná se o výjimečně mohutné jedince vysoké estetické hodnoty, kteří dotvoří okolí 
historické budovy.

Přejmenovali jsme platan javorolistý z rohu ulic Veveří a Pekárenská na „Platan 
profesora Chudoby“. Jedná se o strom mimořádného významu, jehož ekologická 
hodnota byla vyčíslena na 1.975.030 Kč.

O památných stromech jsme vytvořili úžasné pexeso.
Během roku byly aktualizovány fotografie stromů v aplikaci Podpoř svůj strom. 
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CHRÁNÍME VÝZNAMNÉ STROMY
Byly vyhlášeny dva nové památné stromy na Holzově ulici - „Lípy u Orlovny v Líšni“. 
Jedná se o výjimečně mohutné jedince vysoké estetické hodnoty, kteří dotvoří okolí 
historické budovy.

Přejmenovali jsme platan javorolistý z rohu ulic Veveří a Pekárenská na „Platan 
profesora Chudoby“. Jedná se o strom mimořádného významu, jehož ekologická 
hodnota byla vyčíslena na 1.975.030 Kč.

O památných stromech jsme vytvořili úžasné pexeso.
Během roku byly aktualizovány fotografie stromů v aplikaci Podpoř svůj strom. 
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ŽIJEME ŽIVOTNÍM PROSTŘEDÍM 
KAŽDÝ DEN
V rámci „dobrodne“ zaměstnanci OŽP sklízeli seno a redukovali náletové 
křoviny v brněnské přírodní rezervaci Kamenný vrch.

TERASOVÁ ZAHRÁDKA

Na naší terasové zahrádce jsme opět sázeli 
zeleninu, bylinky, jahody a květiny. 
Rostlinám jsme přilepšili produkty z našeho 
vermikompostéru (kompostem a žížalím čajem).

NAJDI PĚT ROZDÍLŮ

? ? ? ? ?
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TUNA CO₂

VÍCE INFORMACÍ NAJDETE NA NAŠICH STRÁNKÁCH

priprav.brno.cz
ekodotace.brno.cz
brnenskeovzdusi.cz
voda.brno.cz
brno2050.cz
gis.brno.cz
vzmb.cz
darkyzbrna.cz
brnoid.cz

Vydavatel: 

Odbor životního prostředí
Magistrát města Brna


